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l’any 2019 vam celebrar el desè aniversari de l’institut d’estudis 
comarcals de l’Alt urgell. deu anys oficials, però amb uns precedents 
que, ja que hi som, val la pena explicar i deixar escrits, com deien els 
escrivans de fa segles, “per a que sie memòria en lo esdevenidor”. 
de fet, pensant-ho bé, amb la perspectiva que ens dona la distància, 
cal que ens remuntem una mica més enrere per entendre com va 
sorgir la idea de crear l’institut d’estudis.
i ja que hi som, i atesa la singularitat del moment històric que ens ha 
tocat viure els darrers anys, amb l’aparició d’una pandèmia mundial 
i totes les afectacions que ha tingut en tots els àmbits, potser és 
oportú que allarguem una mica la cronologia i acabem d’arribar 
fins al moment actual. Per tant, parlarem de deu anys, però també 
d’algun més cap endarrere i algun més cap endavant.

La creació de l’Institut d’Estudis Comarcals
uns anys després del canvi de mil·lenni es va començar a gestar 
alguna cosa. Al voltant de les excavacions arqueològiques a la 
serra del cadí, iniciades el 2004 i impulsades per l’institut català 
d’Arqueologia Clàssica, van confluir un seguit de persones i 
iniciatives diverses. A l’extraordinari coneixement del territori 
aportat pel Jordi Pasques i a les recerques del carles Gascón, ja 
fos des del seu lloc de treball com a tècnic de patrimoni al consell 
comarcal de l’Alt urgell o des de la seva vessant personal, lligades 
o no al procés d’elaboració de la seva tesi doctoral, s’hi van unir 
altres sensibilitats: la minuciositat del Joan Gispert i el seu buidatge 
sobre el camí cardoner i tants altres aspectes dels voltants de 
cava, l’experiència de l’enric esteve i la seva inabastable col·lecció 
documental sobre oliana i el seu entorn, i l’entusiasme dels joves 
que, tot estudiant a Barcelona, ja començaven a fer estudis sobre el 
territori: l’Andreu canut sobre arquitectura, el carlos Guàrdia sobre 
camins o el lluís obiols sobre mines. set persones que acabarien 
configurant, espontàniament, el nucli d’una nova entitat.
el 2007 el Joan obiols va ser l’introductor de qui signa aquest text 
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a les trobades culturals Pirinenques, una valuosíssima iniciativa, impulsada i coordinada 
per la societat Andorrana de ciències, que havia començat tres anys abans. Aquell món 
dels centres d’estudis, que sovint presenta una mala salut de ferro, era ben bé el lloc on es 
podien inscriure aquelles iniciatives que s’estaven duent a terme a l’Alt urgell, de forma més 
aviat individual. en aquell moment, després de l’experiència efímera del centre d’estudis 
de l’Alt urgell, no hi havia cap entitat similar a la comarca, i la idea de crear-ne una ens 
anava passant pel cap a tots els qui hi acabaríem estant implicats. mentrestant, els diferents 
estudis al voltant del cadí (que van coincidir en el temps, de forma una mica casual) anaven 
cohesionant més aquell grup inicial. la renovació del museu de les trementinaires, a partir 
dels treballs de Joan Frigolé i camila del mármol, l’estudi sobre la mineria i metal·lúrgia a 
la cara nord del cadí impulsats pel Josep maria mata-Perelló, o sobre el camí cardoner en 
aquell mateix espai, ens van fer veure que aniria bé agrupar totes aquestes activitats sota 
un paraigua comú, una associació sense ànim de lucre, on tothom hi pogués aportar el que 
bonament pogués.
un migdia assolellat, el 25 d’octubre de 2008, en parlàvem amb el Josep santesmases, 
president de la coordinadora de centres d’estudis de Parla catalana, a les trobades 
culturals Pirinenques de ripoll. Amb l’ímpetu de l’amic Jordi Pasques i els ànims dels veïns 
andorrans (mai valorarem prou tot el que han impulsat l’Àngels mach i l’Antoni Pol!), la 
conversa amb el Josep va ser, segurament, el detonant per tirar endavant de forma definitiva 
aquesta iniciativa. Un mes més tard, el 22 de novembre, tot aprofitant la inauguració de 
l’exposició La indústria oblidada. Patrimoni industrial a l’Alt Urgell al pou de gel d’oliana, els 
set implicats van signar l’acta fundacional de l’institut d’estudis comarcals de l’Alt urgell. els 
tràmits burocràtics i alguns problemes amb la denominació de l’entitat en van alentir la seva 
constitució legal i, finalment, el 20 de novembre de l’any 2009 es presentava públicament 
al saló de plens de l’Ajuntament de la seu d’urgell i s’obria a totes les persones que en 
volguessin formar part. i ara sí, aquí és quan comença a comptar oficialment l’activitat del 
nou institut d’estudis.

Presentació de l’institut d’estudis comarcals de l’Alt urgell, el 20 de novembre de 2009. Fotos: Jordi Pasques canut
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Jornades i publicacions
des d’una òptica molt realista sempre vam 
pensar que calia mantenir un ritme constant 
d’activitat però, sobretot, evitar la saturació 
d’informació i, encara més, un sobreesforç 
excessiu que pogués condicionar la 
continuïtat de tots els membres. també 
teníem clara una cosa: calia tenir una revista 
periòdica on es poguessin publicar recerques 
sobre la comarca. l’anuari Urgellia, editat 
per la societat cultural urgel·litana, és una 
obra d’extraordinària importància però molt 
especialitzada i adreçada a un públic reduït, 
mentre que l’actualment desapareguda Lo 
Banyut, tot i publicar articles de recerca de molt bon nivell, tenia una voluntat molt més 
divulgativa. entremig d’aquestes dues publicacions teníem un ampli espai, el de l’alta 
divulgació, on publicar recerques acadèmicament i metodològicament ben fetes, però 
assumibles per a tothom qui estigués interessat en aquell àmbit d’estudi. després de molt 
donar-hi voltes, la publicació es va acabar dient Interpontes, el nom medieval del congost 
de tresponts, que uneix la ribera de la seu amb el sud de la comarca, que té una importància 
històrica indubtable i que, a més, en aquell 2010 en què celebràvem el mil·lenari del bisbe 
sant ermengol, era un nom ben oportú, ja que ell sempre havia estat considerat l’impulsor 
d’aquella obra. Per altra banda, la imatge dels ponts, que permeten travessar els rius i posar 
en comunicació ribes diferents, era un símbol del que volia ser la nova publicació: una via de 
transmissió i posada en comú de coneixement.
Potser una mica al revés del que és habitual, vam començar per fer el primer número de la 
publicació, i l’any següent vam decidir celebrar la i Jornada d’estudis, que al seu torn serviria 
per preparar nous continguts pel proper número d’Interpontes. d’aquesta manera, cada dos 
anys publicaríem la revista, i també cada dos anys, intercalats, celebraríem la jornada. una 
revista que volíem que fos miscel·lània, per donar sortida a treballs de recerca de qualsevol 
camp del coneixement, sempre que el seu àmbit territorial se cenyís a l’Alt urgell. i una 
jornada que vam tenir clar que havia de ser itinerant. no pot ser que ens queixem del 
centralisme d’algunes administracions i que des de l’associacionisme actuem de la mateixa 
manera! Per tant, després d’una primera jornada el 2011 a la seu d’urgell (a les instal·lacions 
de l’Arxiu comarcal, que havien estat inaugurades l’any anterior), vam iniciar un periple 
que ens va dur a castellbò (2013), a oliana (2015), a Alinyà (2017), a organyà (2019), i 
novament a la seu d’urgell el 2021, en un ambient encara pandèmic que, per prudència, 
ens va fer optar per la gran sala de sant domènec, on era fàcil mantenir distàncies malgrat 
les possibles reduccions d’aforaments.

exemplars de la revista Interpontes
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Cicles de conferències
Aquells anys van passar moltes coses: 
el mateix 2011 s’havia inaugurat l’espai 
ermengol-museu de la ciutat a la seu 
d’urgell. la seva primera directora, na  urgell 
escribà, va maldar per convertir-lo en un lloc 
on anés la gent, on es generés activitat i 
que fos percebut com un equipament útil 
que promogués la difusió del seu contingut 
i dels àmbits dels què tractava. Va ser 
llavors quan va sortir la idea de crear un 
cicle de xerrades de temàtica històrica, a 
partir del 2012. Vam decidir, un cop mirats 
i remirats tots els calendaris i agendes, que 
aquestes xerrades les faríem els dimecres 
del mes de maig, a les 20:00 h. a la sala 
de la tercera planta de l’edifici, i que les 
clouríem, el primer dimecres de juny, amb 
una visita guiada centrada en algun aspecte 
de la ciutat. l’èxit d’assistència, ja des del 
primer dia, va ser una bona motivació per 
donar continuïtat a aquesta activitat i per 
complementar-la amb activitats familiars 
dirigides als més petits i, en les darreres 
edicions, amb la retransmissió en directe 
des les conferències. Avui, el Parlem 
d’Història (així vam batejar aquest cicle), 
és ja un referent indiscutible en l’agenda 
cultural anual de la ciutat.
com que encara ens quedava corda, i hi havia un grup prou dinàmic de persones que feien 
recerca, vam creure oportú idear un segon cicle d’activitats. en aquest cas se celebraria a la 
tardor, al voltant de l’octubre, i seria d’àmbit comarcal. el nou cicle, inicialment més dedicat 
a l’arqueologia i el patrimoni, es va anomenar Desenterrant el passat, i va començar aquell 
mateix 2012. en aquest cas, el número d’activitats i els dies i horaris en què se celebren 
han anat variant, sempre en funció de les disponibilitats i preferències d’ajuntaments i altres 
entitats implicades. un cop més hem de reivindicar el valor d’aquesta itinerància: perquè el 
més lògic és parlar de les coses en el lloc on es van produir o on es troben, perquè és una 
forma que els habitants de cada població donin al seu patrimoni el valor que té, i també 
perquè és una forma excel·lent que les persones es moguin i coneguin altres llocs de la 
comarca. novament, l’assistència a les activitats d’aquest cicle va ser un èxit, i s’ha mantingut 
fins l’actualitat.

Xerrada sobre la Guerra civil, el febrer de 2014

Assistents al 3r congrés d’Història dels Pirineus, el juny 
de 2017
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Activitats “extraordinàries”
més enllà d’aquestes activitats, diguem-ne regulars (la jornada d’estudis, la publicació de 
la revista Interpontes i els dos cicles de xerrades), des de l’institut d’estudis també hem 
participat, de forma més puntual, en iniciatives i commemoracions més concretes. un bon 
exemple és la xerrada en motiu del 75è aniversari de l’entrada de les tropes franquistes a 
la seu d’urgell, el 5 de febrer de 2014 a l’espai ermengol. en aquell moment tot just es 
trencava la por a parlar del conflicte civil, i el rotund èxit d’assistència (amb persones dretes 
al fons, i assegudes a terra al davant) ens va portar a repetir la xerrada el dia 14 d’aquell mes, 
novament amb un ple absolut a la sala.
també, en alguns casos, s’ha participat en iniciatives com el dia internacional dels museus, 
amb algunes xerrades a la Farinera de montferrer, a les Jornades dels refugis càtars al 
Pirineu català, amb actes a castellbò o a Josa de cadí, o els cursos de la universitat d’estiu 
de lleida a la seu d’urgell, entre altres. tot això al marge d’activitats més ocasionals, com 
algunes presentacions de llibres o tesis doctorals.
si parlem d’activitats més grans, cal destacar especialment la celebració de dos congressos. 
del 16 al 18 de juny de 2017, juntament amb el centre associat de la uned de la seu 
d’urgell i l’institut d’estudis Andorrans, vam organitzar, a la seu i Andorra, el iii congrés 
d’Història dels Pirineus, tot donant continuïtat als congressos que anteriorment s’havien 
celebrat a cervera i a Girona, organitzats per la uned d’aquestes dues localitats. en aquest 
cas hi va haver una seixantena de comunicacions, recollides i publicades en un llibre d’actes 
en format digital. del segon d’aquests congressos encara no en podem fer balanç, perquè 
no l’hem celebrat! Juntament amb el centre d’estudis d’Avià, els arxius comarcals de l’Alt 
urgell i del Berguedà i, novament, el centre associat de la uned de la seu, hem organitzat 
el congrés Absolutismes i liberalismes al segle xix. 200 anys de la Regència d’Urgell, que 
celebrarem entre la seu i Avià el 12 i 13 de novembre de 2022.
dins de les activitats extraordinàries, aquesta més per imposició que no pas per decisió 
pròpia, hem de destacar un cicle singular. el mes de març de 2020, amb l’esclat de la 
pandèmia mundial, vam idear l’emissió de petits vídeos de temàtica històrica, senzills i sense 
editar, que cadascú pogués enregistrar amb els seus aparells personals i a casa seva, emesos 
diàriament. en total, el cicle Desconfinem la Història! va constar de 50 vídeos aportats per 23 
col·laboradors (molts espontanis!). el canal Youtube de l’institut d’estudis comarcals, que ni 
tan sols estava actiu (i, si som honestos, ben just sabíem com funcionava), va arribar als 400 
subscriptors i va superar les 28.000 visualitzacions.

La celebració del desè aniversari
en tot cas, tornem a l’any 2019, quan vam decidir celebrar l’aniversari oficial de l’entitat, amb 
un conjunt d’activitats repartides per tots els municipis de l’Alt urgell. entre el 16 de juny i el 
16 de novembre d’aquell any vam organitzar 22 activitats: conferències, caminades, visites 
guiades, jornades acadèmiques... que es van convertir en un tour comarcal en el qual, a més 
d’arribar a més gent i difondre les activitats de l’institut, vam fer noves coneixences i vam 
estrènyer els llaços d’amistat que s’havien anat creant entre alguns dels membres més actius 
de l’entitat. en aquesta celebració vam procurar col·laborar amb altres institucions i entitats, i 
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vincular els actes a activitats ja consolidades, 
de manera que contribuïssin a enfortir i 
diversificar l’oferta, tot evitant sempre la 
coincidència de dates i horaris amb la resta 
d’iniciatives de les que teníem coneixement. 
en la immensa majoria dels casos la 
resposta d’ajuntaments i associacions va 
ser totalment positiva, ja que, a més d’oferir 
continguts amens i de qualitat sobre el seu 
territori, l’institut d’estudis assumia totes 
les despeses que es poguessin derivar 
de l’organització d’aquestes activitats. 
només un sol ajuntament es va negar a 
acollir l’acte que havíem proposat al seu 
municipi; un acte, per altra banda, sense 
cap connotació política ni referent a cap fet 
“delicat” que pogués aixecar la més mínima 
susceptibilitat. en tot cas, aquesta va ser 
una trista excepció en el conjunt de totes 
les activitats previstes.
tots els actes van poder ser realitzats 
sense problema i, en la majoria de casos, 
amb una àmplia participació. només una 
caminada de muntanya, prevista per tot el 
dia, va ser suspesa per les males previsions 
meteorològiques. malgrat la feinada 
d’organitzar, difondre i realitzar totes 
aquestes activitats (sovint encara recordem 
la bogeria que va representar), pensem que 
aquesta commemoració va servir per enfortir l’entitat, sobretot en dos aspectes, que ja 
hem apuntat més amunt. d’una banda, la realització d’activitats en llocs i dates diferents de 
les habituals va fer que aquestes arribessin a més gent i, especialment, a públics diferents. 
igualment, la seva itinerància per tota la comarca també va donar més visibilitat a l’institut i a 
les seves accions. Aquesta popularització de l’entitat es va materialitzar de forma ben evident 
amb l’augment del número de socis, de vegades per part de persones que en desconeixien 
l’existència i altres vegades, simplement, perquè el contacte humà i les xerrades disteses 
abans i després dels actes pròpiament dits sovint eren el detonant per a moltes persones a 
qui ja feia temps que els passava pel cap associar-se a l’institut. d’altra banda, i aquest no 
és pas un tema menor, també va servir per cohesionar el petit grup de persones del nucli 
dur, aquelles que més o menys porten el pes de l’entitat i organitzen la realització i difusió 
de la majoria d’activitats.
sens dubte, el ritme extraordinari d’aquell 2019 no podia ser l’habitual, però tampoc no 

conferència a Arcavell, en el marc del desè aniversari 
de l’institut d’estudis, el 2019

Visita guiada a Arsèguel, en el marc del desè aniversari 
de l’institut d’estudis, el 2019
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sabrem mai quina repercussió hauria 
tingut en les activitats futures de l’institut, 
ja que, tot just uns mesos després de 
finalitzar aquesta celebració, el confinament 
domiciliari decretat a causa de la pandèmia 
va tallar en sec totes les dinàmiques que 
fins llavors s’havien realitzat o es trobaven 
en procés de preparació. 

La xarxa de centres d’estudis
el nostre país presenta una extensíssima 
i densa xarxa d’associacions dels més 
diversos àmbits, i els centres d’estudis no 
en són pas una excepció. en aquest sentit 
s’ha de destacar el paper de l’institut ramon 
muntaner i de la coordinadora de centres d’estudis de Parla catalana, dues entitats que 
promouen una colla d’activitats, aporten recursos i faciliten gestions als centres d’estudis que 
en formen part. Formar part d’aquesta xarxa de centres d’estudis, a més, permet conèixer 
altres realitats, compartir problemàtiques i solucions i, sobretot, conèixer persones i generar 
iniciatives noves. en el nostre cas, l’institut d’estudis en forma part des dels moments 
fundacionals.
en l’àmbit general, cal destacar l’organització del recercat, jornada de cultura i recerca local, 
celebrada a la localitat que ostenta la capitalitat de la cultura catalana cada any. en el marc 
d’aquesta trobada s’entreguen premis a les persones i entitats que han destacat per la seva 
tasca cultural. entre molts altres, per la vinculació amb el nostre territori, cal destacar la 
concessió del premi recercat a mossèn Benigne marquès (2011) a Artur Blasco (2016) i a la 
societat Andorrana de ciències (2022). en l’àmbit territorial, hi ha diverses iniciatives, com la 
trobada dels centres d’estudis que formen part de la província de lleida, juntament amb la 
Franja i Andorra (celebrada a la seu d’urgell el 2011), que conforma un marc de coneixença 
entre persones i d’exposició de projectes de cada entitat. Amb un contingut molt més 
profund, cal esmentar especialment les trobades culturals Pirinenques, una destacadíssima 
iniciativa coordinada per la societat Andorrana de ciències, amb una notable trajectòria. 
l’any 2010 vam celebrar-les a la seu d’urgell. Podríem parlar molt més d’aquesta iniciativa, 
que ho mereix, però segurament no té massa sentit que parlem de les trobades culturals 
Pirinenques quan, precisament, aquesta comunicació en forma part.
des d’un punt de vista més acadèmic, hem de tenir en compte els congressos de la 
coordinadora de centres d’estudis de Parla catalana i, en el nostre marc territorial, el 
col·loqui internacional d’estudis transpirinencs, impulsat pels companys del centre 
d’estudis comarcals del ripollès, que el 2019 vam celebrar a la seu d’urgell en el marc de la 
celebració del desè aniversari de l’institut d’estudis comarcals. des d’un punt de vista més 
informal, creiem que cal destacar de forma molt evident la relació amb els companys i veïns 
de la societat Andorrana de ciències i del Grup de recerca de cerdanya. en el primer dels 

Visita guiada a sant serni de la salsa, en el marc del 
desè aniversari de l’institut d’estudis, el 2019
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casos, els amics andorrans, amb la seva inesgotable energia, sempre procuren promoure 
la informació, la coordinació, la col·laboració mútua i la participació en les activitats que 
organitzem a banda i banda de la frontera. d’altra banda, el Grup de recerca de cerdanya 
ha anat incorporant a les seves activitats algunes iniciatives que ja tiràvem endavant des de 
l’Alt urgell, com la celebració d’una jornada d’estudis i la publicació d’una revista acadèmica. 
en aquest cas, els companys cerdans han utilitzat el mateix model biennal, però alternant els 
anys amb nosaltres. d’aquesta manera, un any se celebra la jornada d’estudis de l’Alt urgell 
i l’any següent la de la cerdanya, de manera que totes les persones interessades dels dos 
territoris puguem participar en la iniciativa dels veïns de més amunt o de més avall.

Conclusions: el valor de la recerca
sorprenentment, de vegades encara s’entén la recerca com aquella activitat elitista i erudita, 
restringida a uns pocs intel·lectuals tancats en arxius i biblioteques. sense saber si ho hem 
aconseguit del tot, sí que, des del primer dia, l’institut d’estudis comarcals tenia un doble 
objectiu: d’una banda, fer recerca ben feta, aprofundida i rigorosa. i de l’altra, fer-ne també 
una bona difusió, amena, atractiva i que pugui arribar a tothom que hi estigui interessat.
Fer recerca ben feta perquè la nostra comarca, tot i l’enorme potencial que té en molts 
camps del coneixement, no ha estat mai estudiada en profunditat. Ho veiem en molts camps 
i en molts aspectes: l’etnografia, la història, el patrimoni artístic, les ciències naturals... Molts 
dels membres de l’institut d’estudis ens hem dedicat al camp de la recerca històrica i per 
aquest motiu, no pas buscat ni volgut, bona part de les activitats que hem tirat endavant se 
centren en aquest àmbit. Però precisament en la història és potser en un dels camps en què 
l’Alt urgell pot aportar més coses, per la quasi nul·la recerca que s’hi ha fet històricament 
i per la ingent quantitat de documentació que, sortosament, ha arribat als nostres dies. 
Per tant, la recerca històrica té molt camp per córrer, i ha estat segurament l’aspecte més 
treballat pels membres de l’entitat, amb una sòlida formació universitària en aquest àmbit.
Però també fer una difusió ben feta. la recerca acadèmica, tancada als cercles acadèmics, 
està molt bé i hi ha de ser, però pensem que la nostra funció social com a associació sense 
ànim de lucre, jurídicament privada però amb una clara vocació pública, és portar aquesta 
recerca a tot arreu, fer-la digerible per a tothom i, sobretot, acostar-la a les persones. l’estudi 
de fets i de llocs històrics no pot ser una cosa abstracta i freda, sobretot quan aquests llocs 
encara hi són i, sobretot, quan continuen habitant-hi les persones que els mantenen i els 
donen vida. la recerca ha de servir per crear i oferir productes de dinamització turística, és 
clar que sí, i per fer-los amb la màxima rigorositat en el contingut, però sobretot ha de servir 
per generar autoestima en uns territoris tradicionalment maltractats per les administracions, 
considerats marginals i, per tant, marginats. uns territoris, però, amb un extraordinari conjunt 
de recursos paisatgístics, patrimonials, històrics i naturals i –per què no?–, en un moment en 
què cada cop parlem més de transició energètica, de redistribució de població i de canvi 
de sistema econòmic, uns territoris que, si en coneixem bé els potencials, poden continuar 
generant possibilitats de futur per a les persones que hi volen viure, com han fet des del 
principi dels temps.


